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دانش آموزان كاشانی 
2 زندانی را در روز 

پدر آزاد كردند
همزمــان بــا ســالروز ولادت حضــرت 
اميرالمومنيــن علــي ابــن ابيطالــب )ع( 
ــول   ــع آوري پ ــا جم ــاني ب ــوزان کاش دانش آم
توجيبــي خودشــان در روز پــدر، 2 زندانــي 

جرايــم غيرعمــد مالــي را آزاد کردنــد.
به گزارش پايگاه اطلاع رساني اداره  کل آموزش 
با  همزمان  اصفهان،  استان  پرورش  و 
سالروز ميلاد حضرت اميرالمومنين )ع( به همت 
دانش آموزان کاشاني، دو نفر از زندانيان جرايم 

غيرعمد مالي در کاشان آزاد شدند.
لازم بــه ايــن نکتــه اشــاره کنيــم کــه 
دانش آمــوزان  کلاس دوم مرکز آموزشــي 
دبســتان دخترانــه ســما کاشــان با جمــع آوري 
پــول تــو جيبي هــاي خــود در روز پــدر و آزادي 
دو زندانــي، دل دختــران چشــم انتظــار را شــاد 

ــد. کردن

كمبود نيروی خدماتی 
معضل جدی مدارس 

تيران و كرون است
مدير آمـوزش و پـرورش تيران و کـرون گفت: 
کمبود نيـروي خدماتـي و سـرايه داري يکي از 
مهمترين معضـلات مـدارس اين شهرسـتان 

اسـت.
حسـين صائبـي در جلسـه شـوراي آمـوزش و 
پرورش شهرسـتان تيران و کرون اظهـار کرد: 
کمبود نيروي انساني در آموزش و پرورش يکي 
از جدي ترين مشـکلات ايـن وزارتخانه اسـت 
که بخشـي از اين مشکل با اسـتخدام نيروهاي 
جديد رفع شـده ولي در بخش خدمات و سـرايه 

داري مـدارس اين چالـش باقي مانده اسـت.
وي افـزود: کمبود نيـروي خدماتـي در مدارس 
تيـران و کـرون منجر بـه بـروز مشـکل براي 
نظافت و ارائه خدمـات در اين خصوص شـده و 

چالش هـاي جـدي ايجاد مي کنـد.
مديـر آمـوزش و پـرورش تيـران و کـرون بـا 
بيـان اينکـه نظافـت مـدارس توسـط کادر 
مدرسـه انجام مي شـود، تصريـح کـرد: يـک 
نيـرو خدماتـي گاهـي چنـد مدرسـه را خدمت 
رسـاني مي کند و پاسـخگوي  کل نيـاز نيسـت.

وي با اشـاره به اينکـه اجـازه جذب نيـرو براي 
خدمتگـزار مـدارس را نداريـم، تصريـح کـرد: 
در مواقعـي کـه برنامه هـاي خاصـي مـدارس 
دارنـد، ايـن کمبـود نيـرو معضـلات زيـادي را 

د مي کنـد. يجا ا
صائبي به برگزاري مسـابقات فرهنگي، هنري 
و قرآنـي مـدارس اشـاره کـرد و گفـت: بيش از 
نيمـي از دانش آموزان در اين مسـابقه شـرکت 
کرده انـد و بيـش از هـزار نفـر آنهـا بـه مرحله 

شهرسـتاني راه پيـدا کرده اند.
وي چنيـن اسـتعدادهايي را بـراي رشـد و 
پيشـرفت جامعه مهـم خوانـد و اذعان داشـت: 
اسـتعداد شناسـي در مسـابقات انجام شـده و 
بـا حمايتي هايـي کـه از ايـن ظرفيت ها شـده 
برخـي از آنـان در ديگـر مسـابقات نيـز حائـز 

ند. تبه شـده ا ر
مديـر آمـوزش و پـرورش تيـران و کـرون بـه 
توزيع شـير رايـگان در مـدارس اشـاره کـرد و 
گفت: بيش از هشـت هـزار دانش آمـوز ابتدايي 
 مـدارس دولتـي از ايـن سـرانه شـير رايـگان

 بهره مند مي شوند.
وي با بيان اينکه توزيع شـير رايگان باعث شده 
تا دانش آمـوزان بـا الگوپذيري از معلمـان خود 
مسـير اصلي تغذيه مفيـد را پيدا  کننـد، تصريح 
کرد: سـفره غذا، زنـگ غـذاي سـالم و نظارت 
بر توزيع مـواد خوراکي سـالم در همـه مدارس 
اين شهرسـتان به ويژه ابتدايي انجام مي شـود.
   حمایت از هنرمنـدان دانش آموز در 

تشکل های فرهنگی
رئيس اداره فرهنگ و ارشاد اسلامي شهرستان 
تيـران و کـرون در ايـن جلسـه بـه کمـک در 
راسـتاي رشـد اسـتعدادهاي فرهنگي و هنري 
دانش آمـوزان اشـاره کـرد و گفـت: از ظرفيـت 
تشـکل ها و مؤسسـات فرهنگـي و هنـري در 

ايـن راسـتا استفاده مي شـود.
علـي معينـي افـزود: کانون هـاي فرهنگـي و 
هنري مسـاجد يکي از مراکز مهـم در تعامل با 
مدارس هستند که توانسـته فرصت هاي خوبي 
را براي تعميق ارزش هاي دينـي رقم بزنند و به 

رشـد دانش آمـوزان نيـز کمک  کنند.
وي ادامـه داد: گروه هـاي هنـري و مؤسسـات 
فرهنگي و قرآنـي آمادگي همـکاري با مدارس 
 را دارنـد و بايـد زمينـه همـکاري آنهـا فراهـم

 شود.

جامعه
رئيس پليس آگاهي فرماندهي انتظامي اســتان از 
دستگيري 2 ســارق که اقدام به سرقت 20 ميليارد 

سيم و کابل برق کرده بودند خبر داد.
سرهنگ حسين ترکيان بيان داشت: در پي شکايت 
اداره برق شهرستان اصفهان مبني بر سرقت هاي 
سيم و کابل برق هوايي در تعدادي از محله هاي غرب اين شهرستان 
که منجر به نارضايتي مردم اين محل ها به دليل آسيب ديدن وسايل 
برقي آنان و ايراد خسارت به شــبکه برق شده رسيدگي به موضوع 
در دستور کار کاراگاهان پايگاه غرب پليس آگاهي استان اصفهان 

قرار گرفت.
وي افزود: با تحقيقات صورت گرفته توسط كارآگاهان مشخص شد 
اين سرقت ها توسط 2 سارق سابقه دار صورت گرفته که سرقت هاي 

خود را  در ساعات منتهي به بامداد انجام مي دهند.
رئيس پليس آگاهي استان اصفهان اظهار داشت : سرانجام با تلاش 
کارآگاهان هويت اصلي و مخفيگاه ســارقان شناســايي و پس از 
هماهنگي هاي قضائي صورت گرفته در کمترين زمان ممکن اين 

افراد در مخفيگاه خود دستگير و به پليس آگاهي انتقال يافتند.
ســرهنگ ترکيان با بيان اينکه در بازرسي از مخفيگاه سارقان يک 

عدد قيچي و تعدادي دستکش کشف شد،گفت: متهمان در تحقيقات 
انجام شده به 14 فقره سرقت سيم و کابل برق در شهر اصفهان اقرار و 
مالخر اموال مسروقه را معرفي کردند که وي نيز در عملياتي جداگانه 

توسط کارآگاهان دستگير شد.
اين مقام انتظامي ارزش ســيم و کابل هاي برق به ســرقت رفته 
توســط متهمان را برابر ارزيابي کارشناســان اداره برق 20 ميليارد 
ريال اعلام کــرد و گفت: با کامل شــدن تحقيقــات متهمان اين 
 پرونده براي رســيدگي قانوني به جرايم خود تحويل مرجع قضايي

 شدند.

دستگيری سارقان ۲0 ميلياردی سيم و کابل برق

گزارش

خبـر

خبـر

طنز روز

وحید حاج سعیدی
يادش به خير... يک زماني دوربين فيلم  برداري مثل 
هلي کوپتر شخصي بود و در زمره لاکچري ترين و 
با  کلاس ترين ملزومات محسوب مي شد و تنها اغنيا 
به معناي اخص  کلمه از اين ابزار بهره مند بودند. فلذا بر 
وبچه هاي ده پنجاه، شصت و حتي هفتاد معمولًا فيلم 
يا  کليپي از خودشان ندارند و تنها خاطرات ما همان 
عکس هايي است که با  کله هاي تراشيده کنار حوض 
آب، تير دروازه، زمين هاي خاکي يا حياط مدرسه و 

گروه سرود داريم. 
اما الان داستان تومني هشت صنار با گذشته توفير  
دارد و تقريباً همه يک دوربين حرفه اي DSLR با 
يک خورجين حافظه در جيبشان دارند و از هر فرصتي 
براي ساخت  کليپ و توليد محتوا استفاده مي  کنند. 
حالا مي خواهد »او او کــردن« مش صادق در بازار 
ماهي فروشان رشت باشد يا مسخره کردن آن بانوي 
آريايي که با گفتن »بده شيش« در حال جابجا  کردن 

مرزهاي خلاقيت و عقلانيت است! 
داســتان غذا خوردن يــک عده را هــم که حتماً 
شنيده ايد. يعني غذا قبلًا بايد باب المعده و فم المعده 
و لوزالمعده را طي مي کرد اما الان اول غذا بايد وارد 

اينستاگرام شود و بعد تازه راهي مسير معمول شود! 
بماند که عده اي هم با خريــدن يک مونوپاد موقع 
فيلم  برداري ژست يانوش کامينسکي فقيد، فيلمبردار 
لهســتاني فيلم نجات ســرباز رايان را  مي گيرند و 
جوري چشــم هايش را تنــگ و گشــاد مي  کنند 
و ميزانســن مي چينند، کانه قرار است فيلمشان در 

جشنواره کن، نامزد دريافت نخل طلا شود! 
بگذريم... 

حقيقت امــر  ايــن روزها هــر چه بــه انتخابات 
نزديک تر مــي شــويم غلظت خلاقيــت افراد در 
تبليغات انتخاباتي بيشتر مي شود تا جايي که امسال 
رسانه ملي هم دست به کار شده تا از اين  نمد براي 
خودش  کلاهي ببافد و به کانديداها تعارف استفاده از  

آنتن صدا و سيما را براي تبليغات کرده است! 
هر چند صحبت هــاي وحيدي، وزير کشــور  در 
تلويزيون جور ديگري بود و ميگفــت ما امکاني را 
براي نامزدهاي انتخابات فراهم کرديم تا کســاني 
که هزينه تبليغات را ندارند بتوانند از طريق تلويزيون 

ديدگاههايشان را مطرح  کنند ولي از شما چه پنهان 
داستان همان دودوتا چهارتا است و دوستان کانديدا 
عجالتاً بايد سر کيسه را تا حدود زيادي شل  کنند و 
براي 20 دقيقه تبليغات از 5 ميليون تا 150 ميليون 

تومان هزينه  کنند. 
هر چند خيلي از کانديداها ترجيح مي دهند به جاي 
 حضور در رســانه ملي و انتشــار  کليپ تبليغات در 
صــدا و ســيما در فضاي مجــازي، همــان اول 
به اســتوديوي رضا مديا يا مجتبــي عکاس بروند 
و  کليپشان را همان جا تهيه  کنند!  هزينه فيلم  برداري 
را هم ســر خرمن با پــول گنــدم 19500 توماني 

حساب  کنند! 
با اين حال عزيزان رسانه ملي روي اين مقوله حساب 
باز کرده اند و ما هم قصد آجر کردن نان کسي نداريم. 
فلذا به رسم معهود و شيوه مالوف، به دست اندرکاران 
رسانه ملي و دوســتان کانديدايي که قصد تبليغات 
از رســانه ملي دارند، چند توصيه دوستانه مي کنيم 

علي برکت ا...: 
الف( ساخت اســتوديوي محکم تر: از آنجايي که 
برخــي از دوســتان کانديــدا در ارائــه طرح ها و 
برنامه هاي پيشــنهاد به حدود و ثغــور  و مرزهاي 
واقعيت چنــدان اعتقــادي ندارند و پيشــنهادات 
سوفسطايي شــان از ما طنز نويسان سوفسطايي تر 
است، پيشنهاد مي شود دوستان در ساخت استوديو 
 از ملزومات محکم تري اســتفاده  کنند! جاي دوري

 نمي رود. 
ب( برنامه  ريزي براي شوراها: در گام دوم به عزيزان 
رسانه ملي توصيه مي شود، اگر اين طرح خوب جواب 
داد و چاله چوله هاي صدا و ســيما را پر کرد،  روي 
انتخابات شورا ها و حتي شــوراي دانش آموزي هم 
حساب  کنند. به هر حال يک سفره اي پهن مي شود 
و هم مي توان بــه افزايش مخاطبان اين رســانه 

اميدوار بود! 
پ( اســتفاده از افراد موجه و ظاهر الصلاح: ظاهراً 
مقرر شــده هر کانديدا 10 نفر از طرفداران خود را 
به اســتوديو ببرد. دوســتان کانديدا در نظر داشته 
باشــند »وصله ناهمرنگ بهتر از سوراخ باز« است! 
فلذا توصيه مي شــود در انتخاب دور  و بري ها دقت 

بيشتري صورت دهند! 

هين بستان از من و تبليغ كن!

ابوالفضل محمــدي، يکي از معلمان 
جديدالاستخدام است که با پيگيري و 
تلاش توانسه مدرسه اي را که در آن 
تدريس مي کند با وسايل کمک آموزشي 

تجهيز  کند. 
او  که آموزگار پايه ششم مدرسه سيد سعيد فاطمي شهر 
اشترجان است، گفت: امسال در آزمون استخدامي وزارت 
آموزش و پرورش شــرکت کردم، به لطــف خدا در اين 
آزمون پذيرفته شــدم البته قبلًا هم به مدت سه سال در 
مدارس غيرانتفاعي تدريس داشــتم، ازآنجاکه مدارس 
غيرانتفاعي امکانات آموزشي لازم را در اختيار دارند، تأثير 
وجود امکانات بر آموزش را ديده بودم که چقدر کمک رسان 
به دانش آموزان اســت.محمدي ادامــه داد: وقتي وارد 
اين مدرسه شدم مشاهده کردم از نظر امکانات شرايط 
مناسبي ندارد بنابراين به اين فکر افتادم از ظرفيت هايي 
که مي شناختم استفاده کنم، شروع کردم با افرادي که در 
امر خير هميشه پيش قدم هستند تماس بگيرم و از آن ها 
خواستم اگر امکان دارد در اين امر خير مشارکت داشته 

باشند.اين معلم بيان کرد: ابتدا در نظر داشتم يک تلويزيون 
براي مدرسه خريداري کنم، اما مبلغي که جمع آوري شد 
براي خريد تلويزيون کافي نبود تا اينکه با پيگيري هايي 
که انجام شد خيري پيدا کردم که 2 عدد دي تاشو با  کليه 
امکانات و تجهيزات براي مدرسه خريداري کرد، روزي که 
وسايل را به مدرسه آوردم همه همکاران خوشحال شدند 
و برايشان خيلي جالب بود؛ در حال حاضر همه  کلاس ها 
براي تدريس از آن ها استفاده مي کنند، خوشحالم توانستم 
قدم کوچکي در اين زمينه بردارم که اثرگذار باشــد و در 

خلال  کلاس ها آموزش هايي که لازم است از طريق  کليپ 
و يا پاورپوينت به دانش آموزان آموزش داده مي شود و از اين 
طريق بچه ها دقت و يادگيري بهتري دارند.او گفت: با اين 
اقدامي که انجام شد به لطف خدا اولياي دانش آموزان و 
ديگر معلمان نيز در تلاش هستند تا بتوانند امکانات بيشتري 
را براي مدرسه فراهم  کنند، به لطف خدا مبالغ بيشتري 
جمع آوري شده و در صدد هستيم تا ديگر  کلاس ها را نيز به 

دي تاشو مجهز کنيم.
آموزگار دبستان سيد ســعيد فاطمي افزود: هيچ کدام از 

معلمان نبايد به دليل نبود امکانات و يا سختي شرايطي که 
وجود دارد نااميد شويم بلکه محکم و پرانرژي اين راه را ادامه 
دهيم؛ لطف خداوند متعال همواره شامل حال ما است، به 
نظر من معلم نبايد فقط به تدريس اکتفا  کند، بايد يک کانون 
باشد براي آن محل و يا منطقه و بتواند از ظرفيت هايي که 
دارد استفاده  کند چه در جذب منابع و امکانات در مدرسه و چه 
در موضوعات ديگر که مربوط به روش هاي نوين تدريس 
است، ان شاءالله همه معلماني که امسال وارد بدنه آموزش و 
پرورش شده اند موفق و پيروز باشند.اين معلم خيرانديش در 
خصوص کساني که دوست دارند در کار خير مشارکت  کنند، 
خاطرنشان کرد: انساني که در آموزش و پرورش کار خير 
انجام مي دهد و درک روشني از کارکرد هاي مدرسه دارد، 
انساني دورانديش است؛ مدرسه نه يک مکان، بلکه يک 
امکان و ظرفيت و محيطي مناسب براي پيگيري اهداف 
بلند است؛ مدرسه بيشتر از هر عامل ديگري مناسب ترين 
فرصت را براي تحقق آن اهداف فراهم مي کند؛ بنابراين  به 
همکاران خودم توصيه مي کنم در اين راه سهيم باشند که 

سعادت اخروي و عزت دنيوي در پي دارد.

تجهیز مدرسه ای در شهرستان فلاورجان به همت معلم آن مدرسه 

خبر

مدرسه

مشاوران بانوان و خانواده 45 دستگاه اجرايي شهرستان 
اصفهان در نشستي دردانشگاه اصفهان، درباره نقش 
بانوان در مشارکت در انتخابات به تبادل نظر پرداختند. 

مشاوران بانوان و خانواده 45 دستگاه اجرايي شهرستان 
اصفهان در نشســتي به ميزباني دانشگاه اصفهان، 
درباره نقش بانوان در مشارکت حداکثري و آگاهانه در 

انتخابات به تبادل نظر پرداختند.

انتخابات ششمين دوره مجلس خبرگان رهبري براي 
انتخاب پنج عضو در اســتان اصفهان براي دوره اي 
هشت ساله و انتخابات دوازدهمين دوره مجلس شوراي 
اسلامي براي انتخاب 19 نماينده استان و يک نماينده 
مسيحيان ارامنه جنوب ايران براي دوره اي چهار ساله 
)در 16 حوزه انتخابيه با پيش بيني بيش از سه هزار و 
200 شعبه اخذ رأي( روز جمعه 11 اسفند برگزار مي شود.

 نقش پررنگ زنان در مشاركت حداكثری 
در انتخابات 

انتخابات

رئيس پليس مبارزه با مواد مخدر استان اصفهان 
از دســتگيري بيش از هــزار نفــر قاچاقچي، 
خرده فروش و معتاد متجاهر بــا اجراي مرحله 
چهارم طرح آرامش در شــهر در سراسر استان 

خبر داد.
احمد نيکبخت، رئيس پليس مبارزه با مواد مخدر 
اســتان اصفهان اظهار کرد: چهارمين مرحله از 
طرح آرامش در شهر با هدف برخورد ضربتي با 
قاچاقچيان، خرده فروشان مواد مخدر و همچنين 
جمع آوري معتادان متجاهر توسط پليس مبارزه با 
مواد مخدر استان در سرسر شهرستان هاي استان 

به مدت 2 روز به اجرا گذاشته شد.
وي افزود: در اين مرحله از طرح تعداد با دســتور 
قضائي از 310 منزل، مغازه، بــاغ و اماکن آلوده 
به مواد مخدر بازرســي بعمل آمــد و در نهايت 
هزار و 20 نفر قاچاقچي، خــرده فروش و معتاد 
متجاهر دســتگير و 120 کيلو انواع مواد مخدر 

نيز کشف شد.

نيکبخت عنوان کرد: 12 نفر از دستگيرشدگان 
قاچاقچي عمده مــواد مخــدر، 311 نفر خرده 
فروش و 697 نفر نيز معتــاد متجاهر بودند که 
قاچاقچيان و خرده فروشــان به مرجع قضائي و 
معتادان متجاهر نيز براي درمان به مراکز ترک 

اعتياد تحويل شدند.
 رئيس پليس مبارزه با مواد مخدر استان اصفهان 
تصريح کــرد: پليس در ماه هاي اخير توانســته 
با نظارت هــاي دقيــق و رصد هوشــمندانه و 
برخورد هاي بهنگام و ضربتي خود ضربه مهلکي 

بر قاچاقچيان و خرده فروشان مواد مخدر آورد.
وي خاطرنشان کرد: از شــهروندان مي خواهيم 
همچنان به مــا در اين امر يــاري داده و اخبار و 
گزارش هاي خــود از فعاليت قاچاقچيان و خرده 
فروشان مواد مخدر را از طريق تماس با شماره 
تلفن 110 به و يا شماره تلفن 21825462 ستاد 
خبري پليس مبارزه با مواد مخدر اســتان به ما 

اطلاع دهند.  

 دستگيری بيش از هزار قاچاقچی 
و معتاد در اصفهان

خبـر

يک فعال محيط زيســت با انتقاد 
از خشــکاندن و قطع درختان در 
گلپايگان براي تعريض معابر، گفت: 
شهرداري اين شهر هيچ برنامه اي 
براي جايگزيني درختان قطع شده 

ندارد. 
طي روزهاي اخير انتشار تصاوير خشکيدن درختان و 
قطع آن ها توسط شهرداري گلپايگان براي تعريض 
پياده راه و معبر واکنش دوستداران محيط زيست را 
بر انگيخته است. آنان مي گويند بتن ريزي و جدول 
سازي در بســتر جوي آبي که درختان در آن ريشه 
داشتند سبب نرســيدن آب به درختان و خشکيدن 
آنها شده و در نهايت شهرداري به بهانه تعريض پياده 
راه در کوچه مسجد حاجي شهر گلپايگان، اقدام به 

قطع درختان کرده است.
در اين ارتباط دانيال جهانشــاهي فعال و دوستدار 
محيط زيســت در گفتگو با مهر با بيان اينکه کوچه 
مسجد حاجي از لحاظ ساختاري داراي مشکل است، 
اظهار داشت: پياده راه ســازي و تعريض اين کوچه 
سبب شــده اســت که جدول هاي بتني، بتن ريزي 
بدنه و کف سازي بستر جوي مانع از رسيدن آب به 

درختان شوند.
اين فعال محيط زيست با اشاره به اينکه درخت هاي 
قطع شده در طوقه )بدنه( خود هنوز زنده بودند، افزود: 
مديريت شــهري که دســتور قطع داده است بايد 

پاسخگوي اين مساله باشند.
جهانشــاهي با انتقاد از خشــکاندن درختان گفت: 
اين در حالي اســت که شــهرداري هيچ برنامه اي 
براي جايگزيني و کاشــت درختــان جديد ندارد و 
 فقط به فکر تعرض کوچه و تبديــل آن به خيابان

 است.
وي با بيان اينکه درخت هاي مســجد حاجي بايد 
به بســتر نهر بازگردند و کف جوي از بتن و مصالح 
ساختماني خالي شــود گفت: براساس سرشماري 
در اين محــور تاريخي حدود يک هــزار درخت در 
بستر نهر کاشته شده بود که در حال حاضر کمتر از 
يکصد درخت باقي مانده است. اميدواريم با ساخت 

و سازهاي متراکم در اين خيابان، باقيمانده درختان 
تاريخي از بين نروند.

جهانشــاهي با اشــاره به غفلت مديريت شهري 
نسبت به اين درختان گفت: براي مديريت شهري 
فضاي سبز و ميراث فرهنگي اولويت نيست و شورا 
و شهرداري مشغول اقدامات و فعاليت هاي ورزشي 
است و رسالت و مســؤوليت اصلي خود را فراموش 

کرده است.
اين فعال محيط زيســت درخصوص علل وضعيت 
کنوني درختان کوچه مســجد حاجــي، گفت: اين 
مسأله علت هاي زيادي دارد از جريان آب هاي آلوده 
 ناشي از تردد زياد خودروها گرفته تا عدم رسيدگي 
و کود دهــي، اقدامــات عمراني اشــتباه از جمله 

بتن ريزي بدنه و بستر جوي.
وي ادامه داد: متأسفانه شهرداري گلپايگان به علت 
نمک پاشــي هاي زيادي که در طول زمستان روي 
سطح آسفالت خيابان ها انجام مي داد موجب شده تا 
وقتي روان آب ها به داخل جوي ها سرازير مي شوند، 

به همراه آنها نمک هم به داخل خاک وارد شــود و 
همان طور که مي دانيد نمک، نفوذپذيري خاک را کم 
کرده و آن را سفت و محکم مي کند و اجازه نمي دهد 
که املاح و مواد معدني مورد نياز وارد خاک شــود. 
از طرفي،  کند و کاوه اي زيادي کــه پاي طوقه اين 
درختان انجام مي شــود، مرتب به اين طوقه صدمه 
زده و از طرف ديگر روي ريشه آنها با بتن و سيمان 
پر مي شود و با بتن کف ســازي انجام داده اند. همه 
اين ها سبب شده تا درختان نتوانند به عمر طبيعي خود 

که به 60 سال هم مي رسد، دست پيدا  کنند.
ايــن دوســتدار محيط زيســت افــزود: ريشــه 
درخت ها، عميق اســت و وقتي آب به آنها نرســد، 
بــه دنبــال آب بــه ســطح مي آيند. درحاليکه در 
گذشــته، ريشــه اين درختان در ســفره هاي آب 
زير زميني بــود اما به علت برداشــت هاي قانوني 
 يــا غيرقانونــي، اين امــکان هم از دســت رفته

 است.
وي مدعي شــد در گلپايگان از آب حــدود صدها 

حلقه چاه براي آبياري کشــاورزي، فضاي سبز يا 
آشاميدني برداشت مي شــود که به شدت خطرناک 
اســت و موجب شده که ســفره هاي آب زيرزميني 
سالانه حدود 30 سانتي متر افت  کنند. عمق چاه ها 
اکنون به بالاي يکصد متر در برخي نقاط رســيده 
 و براي برداشــت آب، نيازمند حفاري هاي عميق 

هستيم.
اين دوستدار محيط زيست با بيان اينکه ساخت بلند 
مرتبه ها در دو سوي کوچه مسجد حاجي آسيب هاي 
جدي به ريشــه درختان زده اســت، گفت: ريشه 
اين درختان در ســه متري زمين قرار گرفته و حتي 
ريشــه آنها تا چندين پــلاک آن طرف تر از درخت 
هم  کشيده مي شود. اما در هنگام خاکبرداري، ريشه 
اين درختــان را قطع مي کنند. براي مقاوم ســازي 
ساختمان و با ميلگرد و بتني که در فونداسيون خانه ها 
استفاده مي کنند، ريشــه اين درختان مملو از بتن و 
سيمان مي شود و درختان ديگر جايي براي جذب آب 

و نفس  کشيدن ندارند.

معاون فني مرکز بهداشت اصفهان با تاکيد بر ضرورت 
مصرف روزانه 2 ليوان شير گفت: ميزان مصرف شير در 

بين مردم استان يک دوم حدِ مطلوب و استاندارد است. 
علي پارسا افزود: اصفهان داراي رتبه نخست کشوري در 
توليد شير است و واحدهاي صنعتي زيادي در اين زمينه دارد 
اما با وجود اين ظرفيت ، ميزان مصرف شير در بين مردم اين 

ديار در حد مطلوب نيست.
وي با بيان اينکه کارشناسان تغذيه بر مصرف شير و لبنيات 
تاکيد زيادي دارند، اظهار  کرد: شير ميان وعده مناسبي براي 

همه افراد بويژه کودکان و نوجوانان است.
پارسا با اشاره به برنامه هاي وزارت بهداشت براي ترويج 
مصرف شــير و لبنيات گفت: چهاردهمين بسيج ملي 
تغذيه)پويش ملي اطلاع رساني تغذيه سالم( به همين 
منظور از اول بهمن امسال آغاز شــد و تا 15 ماه جاري 

ادامه دارد.
وي 2 محور اصلي اين پويش را »مصرف شير و لبنيات« و 

» مصرف نمک يُددار و تصفيه شده« دانست و اضافه  کرد: 
هفته نخســت پويش مذکور با موضوع نمک و شــعار 

»انتخاب همه، نمک کم اما تصفيه شده« است.
معاون فني مرکز بهداشت اصفهان با تاکيد براينکه نمک 
يکي از عناصر مورد نياز بدن انسان است اما بايد به ميزان 
مناسب مصرف شــود، ادامه داد: هفته دوم بسيج ملي 
تغذيه)از هشتم تا 15 بهمن( نيز درباره اهميت مصرف 

شير و لبنيات است.
پارسا، اهداف اجراي اين پويش را ارتقاي سطح آگاهي 
جامعه در باره مصرف شــير و نمک و اصلاح باورهاي 
نادرســت در اين زمينه عنوان و تصريح  کرد: لازم است 
بمنظور دستيابي به اهداف اين پويش از همه ظرفيت هاي 

استان از جمله رسانه ها استفاده شود.
وي با تاکيد بر اينکه تبليغ هر نوع کالاي آسيب رسان به 
سلامت مردم در هر محيطي ممنوع است، گفت: برخي 
مباحث اقتصادي و ســودجويي ها سبب شده است که 

مردم به سمت خريد برخي از محصولات غذايي ناسالم 
سوق پيدا  کنند.

وي با بيان اينکه نمک دريا حاوي برخي فلزات سنگين و 
مواد مُضر براي انسان است، گفت: وجود اين مواد در نمک 

دريا مي تواند سرطانزا باشد.
پارسا، همچنين توزيع شير در مدارس را يکي از برنامه هاي 
قابل توجه در ترويج مصرف اين ماده غذايي مفيد دانست و 
خاطرنشان  کرد: اين کار از 2 ماه گذشته در مدارس ابتدايي 

استان اصفهان آغاز شده است.
مرجان هاديان زرکــش مدير نظارت بر مــواد غذايي، 
آشاميدني، آرايشــي و بهداشتي دانشگاه علوم پزشکي 
اصفهان نيز در اين نشست گفت: سياست وزارت بهداشت 
در زمان حاضر، عرضه نمک يُددار و تصفيه شــده براي 

خانوارها در سطح بازار است.
مدير گروه بهداشت محيط دانشگاه علوم پزشکي اصفهان 
نيز گفت: بيش از يکهزار و300 واحد توليد لبنيات و 16 هزار 

واحد صنفي لبنيات فروشي در استان داريم.
سيدمهدي ميرجهانيان افزود: واحدهاي توليدي و عرضه 
لبنيات بدليل اهميت زياد اين مواد غذايي و همچنين ماده 

اوليه)شير( بطور مستمر مورد بازديد قرار مي گيرند.
حسن نيلي دبير علمي دبيرخانه »شير، ايستگاه سلامت« 
اصفهان نيز اظهار داشت: بيشــتر مردم به ارزش هاي 
 غذايي موادي مانند شــير آگاه نيســتند و لازم اســت

 اطلاع رساني گسترده تري در اين زمينه توسط رسانه ها 
و دولت انجام شود.

مدير گروه طب ايراني دانشگاه علوم پزشکي اصفهان نيز 
در اين نشست بر اهميت تغذيه در درمان بيماري ها تاکيد و 
اظهار  کرد: ما نبايد به تغذيه فقط براي دريافت انواع انرژي 

و ويتامين نگاه کنيم.
محمد انصاري پور با اشــاره به عرضه نمــک يددار در 
فروشگاه ها گفت: مديران ســلامت جامعه بايد راهبرد 
درستي در باره عرضه نمک داشته باشند و گزينه هاي قابل 
استفاده را افزايش دهند تا زمينه سودجويي ها کاهش يابد.

وي سه موضوع را براي پيشگيري از ابتلا به بيماري هاي 
غيرواگير مورد تاکيد قرار داد که شامل تغذيه، ورزش و 

خواب مناسب است.
همچنين رييس گروه بهبود تغذيه معاونت بهداشــتي 
دانشگاه علوم پزشکي اصفهان در اين نشست پيشنهاد  کرد 
که برنامه هايي بمنظور ترويج پخت و مصرف غذاهاي 
بومي و ســنتي که ارزش غذايي کاملي دارند در سطح 

جامعه اجرا شود.
مرجان منوچهري افزود: مردم مي توانند مباحث علمي 
درباره تغذيه را از پايگاه »دفتر بهبود تغذيه جامعه« وزارت 

بهداشت دريافت  کنند.
بسيج ملي تغذيه)پويش ملي اطلاع رساني تغذيه سالم( از 
اول بهمن در کشور آغاز شد و تا پانزدهم اين ماه ادامه دارد.

مصرف شیر
شیر  میان وعده مناسبی برای همه افراد است؛

 مصرف شیر در اصفهان 
یک دوم حدِ استاندارد است


